
№ 5 (304) КРАСАВІК 2021 ГОДА

БЕ ЛАРУСКІ 
АФАРЫ ЗМ

COVID-19

ПАМЯЦЬ
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 НАШЫ ДАРОГІ

Жыві, наш край! 
Няхай надзея гарыць 

у сэрцы і мацнее!
Якуб Колас

http://haradok.info
**************

**************

У красавіку толькі Гарадоцкая РЦГЭ 
ў файле паведаміла аб прыблізнай 
колькасці атрыманых прышчэпак 
супраць інфекцыі COVID-19. Інфармацыі 
раённага штаба па прадухіленні завозу 
і распаўсюджвання выпадкаў інфекцыі, 
выкліканай каранавірусам няма ўжо 
больш за месяц. Зусім іншы ўзровень 
з інфармаваннем пра COVID-19 у 
Бешанковіцкім раёне

Беларусь ўступіла ў трэцюю хвалю 
росту захворванняў ад COVID-19. 
Учора паступіла паведамленне ад 
Міністэрства аховы здароўя, што 
прырост за суткі выпадкаў каранавіруса 
ў краіне склаў 1735 чалавек і пабіты 
рэкорд 14 лютага.

Як ідзе сітуацыя ў Гарадоцкім раёне 
цяпер ніхто не інфармуе. Раней раённы 
штаб падчас другой хвалі інфармаваў 
амаль кожны тыдзень. Так было да 
28 студзеня. Потым раённы штаб 
паведаміў толькі 15 лютага і яшчэ 
18 сакавіка на сайце Гарадоцкага 
райвыканкама.

А зараз ніякай інфармацыі пра 
эпідэмію каранавіруса у раёне няма 
— быццам усё нармальна. Хоць толькі 
сярод маіх сваякоў у Гарадку захварэла 
на COVID-19 тры чалавека. Напэўна, 
згубілі пільнасць пры наведванні крам 
Гарадка для куплі прадуктаў пасля 
атрымання пенсіі.

Ды і пра рост смяротнасці сярод 
жыхароў Гарадка ідуць размовы. Але 
такая інфармацыя для нашага мясцовай 
супольнасці адсутнічае. Да афіцыйнай 
жа інфармацыі ад Міністэрства аховы 
здароўя вялікага даверу няма.

Гарадоцкі РЦГЭ ў сваім файле 
паведаміў: «Па стане на 20 красавіка 
прышчэпкі супраць інфекцыі COVID-19 
атрымалі больш за 600 чалавек.» І 
ўсё. Далей толькі агульныя словы пра 
расійскую вакцыну «Гам-Кавіда-Вак» 
(Спадарожнік V) і ні слова пра кітайскую 
SARS-CoV-2 Vaccine (Vero Cell).

Гэтая інфармацыя па прынцыпу: 
адчапіцеся — хопіць і гэтага.

Такое інфармаванне пра COVID-19  і не 

толькі ў стылі цяперашняй вертыкалі: 
ад сталіцы і да апошніх райцэнтраў 
Віцебскай вобласці.

Вось толькі ў Бешанковіцкім раёне, 
дзе адбыўся вадзяной крызіс і дзе 
новы старшыня райвыканкама, 
інфармаванне на іншым узроўні. Тут на 
сайце райвыканкама інфармуюць аб 
рабоце раённага штаба па прадухіленні 
завозу і распаўсюджвання выпадкаў 
інфекцыі — нават размясцілі некалькі 
пратаколаў пасяджэння штаба. 
Таксама інфармуюць аб стане хворых 
з пнеўманіяй і з COVID-19 Глядзіце тут: 
https://beshenkovichi.vitebsk-region.
gov.by/ru/covid19-ru/

А ў раённай газеце «Зара» так напісалі 
пра вакцынацыю: «На дадзены момант 
абаранілі сябе ад небяспечнага 
віруса 297 жыхароў раёна. Другі 
кампанент уведзены пакуль што 110 
придвинцам. У ліку атрымаўшых 
вакцыны 118 медыкаў, 25 настаўнікаў, 
50 пенсіянераў, 24 пастаяльца ОКП для 
пажылых грамадзян і інвалідаў і 10 яго 
работнікаў, а таксама 15 сацыяльных 
работнікаў ТЦСАН. 59 чалавек выказалі 
жаданне прышчапіцца прэпаратам 
кітайскай вытворчасці SARS-CoV-2 Vac-

cine (Vero Cell), Inactivated. Папярэдні 
запіс на вакцынацыю праводзіцца ў 
прышчэпачны кабінеце медустановы.

Як тлумачаць спецыялісты УАЗ 
„Бешанковіцкая ЦРБ“, імунітэт цалкам 
фармуецца праз тры тыдні пасля 
другой дозы вакцыны (42-ы дзень 
пасля першай ін’екцыі). Таму ўсім без 
выключэння па-ранейшаму стаіць 
строга прытрымлівацца правілаў 
сацыяльнага дыстанцыяваньня, 
масачных рэжыму ў памяшканні і 
грамадскім транспарце, месцах вялікай 
колькасці людзей, старанна мыць 
рукі і абмяжоўваць дотыку да твару. 
Беражыце сябе і будзьце здаровыя! » 
http://www.gztzara.by/category/stopco-
vid-19/

Напісана па людску, як і павінны 
пісаць журналісты. Ці як імі кіруюць 
звыш?

Як хтосьці казаў: ёсць чаму павучыцца 
ў суседзяў.

Заўвага. Дзяржаўныя органы Беларусі 
падаюць інфармацыю пра каранавірус 
выключна на расейскай мове, з "Зары" 
пераклад на дзяржаўную беларускую 
мову зроблены аўтарам.

Леанід Гаравы

У Гарадоцкім раёне ўлада адмовілася ад інфармавання пра 
COVID-19? І іншае інфармаванне грамадзян у Бешанковіцкім 
раёне.

АДМОВІЛАСЯ АД ІНФАРМАВАННЯ ПРА COVID-19?

Пасля нашых публікацый 
на сайце http://haradok.info 
ад 3 і 5 красавіка пра «Дарогі 
мікрараёна вуліцы Чкалава 
будуць добрымі толькі пры 
новай уладзе? » вуліцы 
мікрараёна прагрэйдзіравалі. 
Надворье гэтаму спрыяла. 

Праца па грэйдзіраванню 
вуліц пачалася ўжо у 
панядзелак 5 красавіка. 
Грэйдэр працаваў на вуліцы 
Чкалава, якая цэнтральная 
для мікрараёна. Таксама 
грэйдзіравалі і вуліцу Героя 
СССР Малашава.

Напрыканцы тыдня 
грэдзіравалі і Меліяратыўную, 
і Героя СССР Бумагіна. А 
таксама і вуліцы 1-3-я Міра і 70 
год Кастрычніка. Пры гэтым 
ужо якасць грэдзіравання 
была слабейшай.

Але прагрэдзіравалі і 
кіроўцы аўтамашын адчулі 
гэту працу. На колькі будзе 
такі стан, то залежыць ад 
надвор’я. Дажды серады і 
чацвярга — экзаменатары 
дарожнікаў — паставяць 
ацэнку гэтай працы.

Толькі адной акцыяй стан 
дарог не выправіш. Так і 

застаюцца вялікія ямы паміж 
вуліцамі Міра – 2-й і 3-й.

Улады яшчэ дзесьці 
пяць гадоў назад увялі 
дарожны падатак з кожнай 
аўтамашыны. Але колькі 
гэтых грошаў было сабрана 
ў Гарадоцкім раёне і на што 
яны пайшлі па гадах так і 
не вядома. Мяркую, што 
мясцовыя дэпутаты такім 
пытаннем не турбаваліся. А 
аргументаваны і поўны адказ 
на яго быў бы безумоўна 
цікавы і карысны не толькі 
кіроўцам, але і жыхарам 
раёна.

Наогул ці здольны 
мясцовыя ўлады правесці 
ДЫЯЛОГ з выбаршчакамі 
-- аўтааматарамі і жыхарамі 
грунтовых дарог розных 
мікрараёнаў у Гарадку, 
цэнтрах сельсаветаў 
Гарадоцкага раёна наконт 
перспектыў асфальтавання 
нашых дарог? . Ды і не 
толькі нашага раёна, а і ў 
Шумілінскім, Віцебскім і г.д.

А як было раней, то глядзіце 
фота тут: http://haradok.info/
bel/

Леанід Гаравы

Дарогі вуліц мікрараёна Чкалава прагрэйдзіравалі.  
А што будзе з імі далей?

ТОЛЬКІ 
ПРАГРЭЙЗІРАВАЛІ. 

І ЎСЁ?
10 красавіка на 87-м годзе 

жыцця пайшоў у іншы свет 
Уладзімір Папковіч. Настаўнік, 
паэт, перакладчык. Творчасць 
Папковіча мае непасрэднае 
дачыненне да гарадоцкай зямлі. 
Менавіта Ўладзімір па замове 
Язэпа Янушкевіча ў 2008 годзе 
пераклаў на нямецкую мову 
паэму нашага зямляка Кастуся 
Вераніцына. Пераклад паэмы 
ад Уладзіміра Папковіча быў 
надрукаваны ў кнізе «Класіка», 
якую у 2008 годзе да 200-годдзя 
з дня нараджэння Вінцэнта 
Дуніна-Марцінкевіча стварыў 
Язэп Янушкевіч. Гэта кніга ласкай 
аўтара ёсць і ў бібліятэцы, і 
ў музеі Гарадка. Праўда ёй 
мала карыстаюцца на зямлі 
Вераніцына.

Уладзімір Антонавіч 
нарадзіўся 25 сакавіка 1935 
года ў вёсцы Дварэц Вілейскага 
павета Віленскага ваяводства. 
Скончыў факультэт нямецкай 
мовы Мінскага дзяржаўнага 
педагагічнага інстытута 
замежных моў, працаваў 
выкладчыкам нямецкай мовы, 
інжынерам-перакладчыкам.

З 1966 года жыў у Віцебску. 
Працаваў настаўнікам нямецкай 
мовы ў СШ № 20, Віцебскім 
індустрыяльным тэхнікуме. 
Ад 1982 года — старэйшы 
выкладчык, у 1998-2005 гадах 
— загадчык кафедры Віцебскага 

дзяржаўнага ўніверсітэта імя 
Машэрава. Неаднаразова ладзіў 
для сваіх студэнтаў навучальныя 
вандроўкі ў Германію, 
падтрымліваў цёплыя стасункі 
з многімі былымі навучэнцамі 
цягам некалькіх дзесяцігоддзяў.

Творы Уладзіміра Папковіча 
з’явіліся ў друку ў 1962 годзе. 
Першы зборнік вершаў — «На 
досвітку» — выйшаў у 1978 
годзе. Аўтар больш як 10 кніг 
паэзіі, шматлікіх перакладаў 
вершаў і прозы з нямецкай 
мовы на беларускую. Пераклаў 
на нямецкую мову паэму 
«Тарас на Парнасе», вершы 
Давіда Сімановіча. Сябра Саюза 
пісьменнікаў СССР з 1981 
года. Сябра Саюза беларускіх 
пісьменнікаў.

Лаўрэат прэміі «Сузор’е муз» 
імя Уладзіміра Караткевіча.

Выдатны знаўца літаратуры 
і выяўленчага мастацтва, 
Уладзімір Антонавіч быў 
жаданым госцем на выставах, 
прэзентацыях і творчых 
сустрэчах, для кожнага знаходзіў 
трапныя і добразычлівыя 
пажаданні. У апошнія гады, калі 
здароўе падводзіла, дасылаў 
сябрам і знаёмым цёплыя словы 
праз электронную пошту, з 
дапамогай блізкіх рэгулярна 
выкладаў старыя і новыя вершы 
і пераклады на фэйсбуку.

За доўгае і няпростае жыццё 

Уладзімір Папковіч шмат каго 
сагрэў увагай і спагадай. Усе мы 
смуткуем, развітваючыся з ім.

Уладзімір Папковіч не раз 
бываў у Гарадку, прымаў удзел у 
яго культурным жыцці. Менавіта 
ён з Анатолем Максімавічам 
Дарафеявым у 2008 годзе 
заснаванілі свята «Гарадоцкі 
Парнас», тады і быў зроблены 
пераклад паэмы на нямецкую 
мову. Вось што было расказана 
пра прэзентацыю пераклада ў 
2008 годзе ў Віцебску: http://vlib.
by

Л. Антонаў

У Віцебску памёр выбітны паэт і перакладчык, 
выкладчык ВДУ Уладзімір Папковіч, які пераклаў 
на нямецкую мову «Тараса на Парнасе».

ПАМЁР ПЕРАКЛАДЧЫК “ТАРАСА НА 
ПАРНАСЕ” НА НЯМЕЦКУЮ МОВУ
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ЗДАРЭННІСЭРВІС

ПРАКУРАТУРА

ТУРЫЗМ

Это та же структура, что 
и «Суши-дом» в Городке, 
который занимается японской 
кухней. Только теперь жители 
и гости нашего райцентра 
могут отведать итальянское 
блюда — пиццу, а также 
чай, кофе, десерт, молочный 
коктейль, мороженое и т.д.

В современном стиле 
обустроен зал «Пиццерии»: 
мягкая удобная мебель, 
имеется два плазменных 

экрана с множеством 
программ. На каждом столике 
есть меню, как пиццы, так и 
меню для детей: чай, десерт, 
мороженое и т.д. Посетителям 
предлагается на выбор 20 
видов пиццы по цене от 10 
рублей и выше.

Уделяется внимание и 
ковидной ситуации. Имеются 
плакаты по поведению 
при эпидемии, а также 
возможность обработать 

руки антисептиком.
Кафе «Пиццерия» — 

достойное место, чтобы 
побывать с детьми и отдохнуть 
в удобное для вас время. 
Заведение работает с 11 до 23 
часов. Также можете сделать 
заказ на доставку домой, как 
пиццы, так и суши. Доставка 
стоит 1 рубль в Городке по 
тел.: +375292716716 . Виды 
пиццы для доставки и суши 
можно посмотреть тут: https://
just-eat.by/gorodok/piccy

То, что раньше было 
доступно только в Витебске, 
сейчас действует и в Городке.

Л. Антонов

С конца декабря 2020 года в Городке работает 
современное кафе «Пиццерия», которое находится 
по адресу ул. Ленинская д.6А. Про это пишет сайт 
«Туризм Городокского района»: haradoktour.by.

НОВОЕ  КАФЕ «ПИЦЦЕРИЯ»

Рэалізацыя канстытуцыйных 
правоў грамадзян на ахову 
здароўя, спрыяльнае 
навакольнае асяроддзе, 
абарону сям’і, мацярынства, 
бацькоўства і дзяцінства 
з’яўляецца найважнейшай 
задачай сацыяльнай 
палітыкі дзяржавы. Пра гэта 
піша намеснік пракурора 
Гарадоцкага раёна Заікіна А.М.

Пракуратура, выконваючы 
каардынуючую ролю ў барацьбе 
са злачыннасцю, а таксама ў 
дзейнасці па прафілактыцы 
правапарушэнняў, прымае 
вычарпальныя меры для 
абароны чалавечага жыцця, 
патрабуе максімальнага ўдзелу 
ў вырашэнні разгляданай 
задачы з боку ўсіх зацікаўленых 
ведамстваў, забяспечыць 
строгі нагляд за выкананнем 
заканадаўства ў названай 
сферы дзейнасці, неадкладна 
рэагуючы на   выяўленыя 
парушэнні і сістэмныя недахопы 
ў што ажыццяўляецца на месцах 
працы.

Пракуратурай раёна 
праводзіцца аналіз прычын 
гібелі грамадзян, які сведчыць, 
што, нягледзячы на   прынятыя 
меры, у вобласці застаецца 
актуальнай праблема гібелі 
людзей ад знешніх фактараў.

У 2020 годзе ад атручвання 

алкаголем памерла 7 асоб, што 
менш чым у мінулым годзе (10).

Так па факце смерці Ш. ў 
адной з вёсак Гарадоцкага 
раёна ўстаноўлена, што 
яна наступіла ад вострага 
атручвання этылавым спіртам, 
канцэнтрацыя якога ў крыві 
склала 4,8 праміле, пры гэтым 
звестак аб супрацьпраўных 
дзеяннях у дачыненні да 
апошняга не ўстаноўлена.

У дарожна-транспартных 
здарэннях загінула 2 асобы.

Да прыкладу, Гарадоцкім 
РАСК ўзбуджаная крымінальная 
справа па ч. 2 арт. 317 КК у 
дачыненні да Б., які кіруючы 
легкавым аўтамабілем першага 
лістапада рухаючыся на 5 
кіламетры аўтадарогі Р-114 
«Гарадок-Ула-Камень» здзейсніў 
наезд на грамадзяніна А., які 
рухаўся па праезнай часткі, 
якому нанесены цялесныя 
пашкоджанні, ад якіх той памёр 
у УАЗ «Гарадоцкая ЦРБ». Па 
выніках праверкі вынесена 
пастанова аб спыненні 
папярэдняга расследавання 
ў сувязі з тым, што ў ходзе 
следства было ўстаноўлена, 
што кіроўца не меў тэхнічнай 
магчымасці шляхам 
прымянення экстранага 
тармажэння пазбегнуць наезду 
на пешахода.

Прычынай дарожна-транс-
партных здарэнняў з’явілася 
як парушэнне вадзіцелямі 
правілаў дарожнага руху, так і 
парушэнне ПДР пешаходамі.

У 2020 годзе мелі месца факты 
утапленняў ад якіх загінула 3 
асобы.

Так па факце смерці Ж. падчас 
праверкі было ўстаноўлена, 
што ён 8 лютага пайшоў гуляць 
з сабакам па лёдзе возера 
«Езярышча» Гарадоцкага раёна, 
дзе праваліўся пад лёд.

На пажарах загінула 
3 асобы, пры гэтым усе 
загінулыя знаходзіліся ў стане 
алкагольнага ап’янення.

Так па факце пажару з 
гібеллю С., які адбыўся ў г. 
Гарадок ўстаноўлена, што 
апошні пражываў у доме 
адзін, не працаваў, злоўжываў 
спіртнымі напоямі. Прычынай 
пажару з’явілася неасцярожнае 
абыходжанне загінулага з агнём 
пры курэнні.

Пракуратурай Гарадоцкага 
раёна ў 2020 годзе праводзіліся 
праверкі эфектыўнасці работы 
па папярэджанні пажараў 
Гарадоцкім РАНС і мясцовымі 
органамі ўлады, выканання 
заканадаўства аб пажарнай 
бяспекі, па выніках праверак 
у Гарадоцкі РВК ўнесена 
прадстаўленне, па выніках 
разгляду да дысцыплінарнай 
адказнасці прыцягнута 5 асоб.

Л. Антонаў

Пракуратура раёна паведаміла пра смерць 15 
грамадзян пры розных здарэннях у 2020 годзе.

СМЕРЦЬ ПРЫ РОЗНЫХ 
ЗДАРЭННЯХ

Агро-эко усадьба «Берёсто», 
что в деревне Заборок 
Стодолищанского сельсовета, 
ввела в действие динамичный 
сайт про спектр услуг усадьбы 
в Городокском районе

Минская семья Есьман, 
которая имеет усадьбу в 
деревне Заборок, к новому 
сезону разработала сайт для 
продвижения внутреннего 
туризма в Беларуси. Сайт 
представлен по этой ссылке 
тут: https://taplink.cc/beryosto . 
С сайта есть выход и в ведущие 
молодежные социальные сети 

Беларуси : ВКонтакт, Фэйсбук, 
Инстаграмм.

«Берёсто» это семейная 
агро-эко усадьба на берегу 
реки Овсянка для любителей 
активного отдыха в д. Заборок, 
что в Веречском крае.

Активные туристы могут 
выбрать и байдарочные 
походы, и вело походы, а 
также проживание в доме или 
кемпинге.

При этом не обязательно 
иметь свое турснарежение, 
потому что усадьба дает 
возможность аренды 

туристического снаряжения: 
велосипедов, байдарок, 
походного снаряжения. 
Всё это и цена аренды 
представлены на сайте.

Для посещения 
«Берёсто» действует опция 
«Забронировать»

Хозяева усадьбы 
категорически заявляют, что 
«Все расчеты в белорусских 
рублях, цены в долларах 
указаны ориентировочно».

«Бересто» — достойное 
место для тура выходного дня 
или проведения части отпуска 
в общении с природой 
городокского Поозерья.

Л. Антонов
haradoktour.by 

Тур выходного дня можно провести в городокской 
агроусадьбе «Бересто», которая имеет совре-
менную базу и динамичный сайт.

ТУР ВЫХОДНОГО ДНЯ В 
«БЕРЕСТО»

Супрацоўнікі ДАІ 
Гарадоцкага раёна хацелі 
спыніць маладога кіроўцу 
Kia Sportage для праверкі, 
але кіроўца машыны 
паспрабаваў уцячы. Пра 
гэта паведамляе ДАІ УУС 
Віцебскага аблвыканкама ў 
сацсетках і выставіла ВІДЭА.

Для праверкі транспартнага 
сродку праваахоўнікі 
ўключылі маячкі чырвонага 
і сіняга колеру, але машына 
паскорылася і згарнула ў 
двор. Пачаўся пераслед.

Кіроўца ігнараваў 
патрабаванні супрацоўнікаў 
спыніцца. Праз некаторы час 
машына спынілася, а кіроўца 
паспрабаваў уцячы ўцёкамі. 
Пасьля затрыманьня ён 
адмовіўся ад праходжання 
медыцынскага агляду.

22-гадовы хлопец 
прыцягнуты да 
адміністрацыйнай адказнасці 
па частцы 2 артыкула 18.15 
Кодэкса аб адміністрацыйных 
правапарушэннях Рэспублікі 
Беларусь.

З гэтага году ч2. арт 18.15 
КаАП РБ азначае "Кiраванне 
транспартным сродкам 
асобай, якая знаходзіцца ў 
стане алкагольнага ап’янення 
пры наяўнасці абсалютнага 
этылавага спірту ў крыві 

ці выдыханым паветры 
ў канцэнтрацыі звыш 0,8 
праміле або наяўнасці пароў 
абсалютнага этылавага 
спірту ў канцэнтрацыі звыш 
380 мікраграмаў на адзін 
літр выдыханага паветра 
або ў стане, выкліканым 
ужываннем наркатычных 
сродкаў, псіхатропных 
рэчываў, іх аналагаў, таксічных 
або іншых адурманьваючых 
рэчываў, а таксама 
адмова ад праходжання 
ва ўстаноўленым парадку 
праверкi (агляду) на 
прадмет вызначэння стану 
алкагольнага ап’янення 
або стану, выкліканага 
ўжываннем наркатычных 
сродкаў, псіхатропных 
рэчываў, іх аналагаў, 
таксічных або іншых 
адурманьваючых рэчываў, — 
цягнуць накладанне штрафу 
ў памеры двухсот базавых 
велічынь з пазбаўленнем 
права займацца пэўнай 
дзейнасцю тэрмінам на пяць 
гадоў.

Базавая велічыня зараз 29 
рублёў, то трэ будзе заплаціць 
5800 рублёў.

Л. Антонаў
пераклад рэдактара 

сайта на родную мову з 
газеты “Віцьбічы”

Кіроўца спрабаваў схавацца ад супрацоўнікаў ДАІ. 
Цяпер мусіць будзе заплаціць 5800 рублёў.

ПАГОНЯ ПА 
НАЧНОМУ ГАРАДКУ

13 красавіка ў Цэнтр 
аператыўнага кіравання 
Гарадоцкага РАНС паступіла 
паведамленне аб пажары 
дачнага дома ў в. Вярэчча 
Стадалішчанскага сельсавета.

Пасля прыбыцця да месца 
выкліку ПАВЧ-1 Гарадоцкага 
РАНС назіралася адкрытае 
гарэнне даху драўлянага дома 
6х10м., які выкарыстоўваўся 
пад  лецішча.

Пажар ліквідаваны ў 06-36. 
Пацярпелых няма. У выніку 
пажару ў доме знішчаны 
дах, пашкоджаны столевыя 
перакрыцці, сцены, маёмасць.

Работнікамі МНС 
папярэджана знішчэнне яшчэ 

двух будынкаў.
Прычына пажару 

высвятляецца. Разгляданая 
версія прычыны ўзнікнення 
пажару - неасцярожнае 
абыходжанне з агнём.

Па нашай інфармацыі 
гаспадыня дома пашкадавала 
мясцовага небараку і 
ўпусціла яго на пражыванне. 
У вынікі ён ці сам, або з 
дапамогай сабутэльнікаў 
аказаўся датычны да пажару 
і знішчэнню уласнасці 
гаспадыні дома. Калі 
гаспадыня будзе настойліва, 
то вінаватых выявяць 
праваахоўныя органы.

Т. Гаражанка

У Гарадоцкім раёне пажарам знішчаны дом, які 
выкарыстоўваўся пад дачу.

ПОЖАРОМ 
УНИЧТОЖЕН ДОМ

19 апреля после полуночи 
в Городокскую центральную 
району больницу поступила 
47-летняя женщина, которая 
вышла из машины на ходу. 
Об этом сообщает ГАИ УВД 
Витебского облисполкома в 
соцсетях.

Выяснилось, что 18 апреля 
около 23:00 на 5-м километре 
трассы «Городок-Межа», 

20-летний водитель за рулем 
«Мазда СХ7» ехал в сторону 
Городка. Во время движения 
пассажирка, ехавшая на 
заднем левом сиденье, 
вышла из автомобиля не 
дожидаясь его полной 
остановки. 

Женщина получила телес-
ные повреждения.

Т. Гаражанка

Под Городком женщина на ходу вышла из машины: 
пострадавшая госпитализирована.

ВЫШЛА НА ХОДУ 
ИЗ МАШИНЫ
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АЗБУКА ПАЛІТАЛОГІІ

ЗАМАХФІНАНСЫ

Калі хочаце ўбачыць за дрэвамі лес, варта выйсці 
з лесу. Складана ацаніць сістэму ў цэлым, калі 
знаходзіцца ўнутры сістэмы. Позірк увесь час 
чапляецца за канкрэтыку. Праблема, аднак, 
палягае ў тым, што любая складаная сістэма 
ўтрымлівае мільёны канкрэтных фактаў. Але 
сістэма — гэта не іх механічная сума. Яна ўзнікае 
як вынік бесперапыннага ўзаемадзеяння фактаў 
паміж сабой.

У ЧАКАННІ ДАСКАНАЛАГА ЗАКАНАДАЎСТВА

Паспрабую патлумачыць 
гэта з дапамогай культуролага 
Андрэя Пеліпенкі: «Бактэрыі, 
якія жывуць у страўніку 
нейкай істоты, калі ўявіць іх 
як разумных істот, могуць 
мець сваю „карціну свету“, 
свой гарызонт разумення 
падзей, якія адбываюцца з імі, 
працэсаў. Але гэты гарызонт 
фатальна абмежаваны іх 
функцыямі, і вобраз арганізма 
як цэлага ў іх уяўленні заўсёды 
паўстае скажоным. Пры 
гэтым іх уласная рэфлексія 
з нагоды „сэнсу жыцця“ і да 
таго падобнага будзе даволі 
далёкай ад сапраўднага 
прызначэння функцый, якія 
яны выконваюць...»

За патокамі фактаў, што 
былі згенераваныя падзеямі 
лета 2020 года, не так проста 
ўгледзець працэсы. Акрамя 

дыстанцыі, для гэтага 
патрэбны і час. Таму любыя 
высновы, зробленыя сёння, 
акажуцца ў лепшым выпадку 
павярхоўнымі.

Адзінае, на што можна 
абаперціся, — гэта мінулы 
досвед. Беларускай мадэлі 
пайшоў 27-ы год. Наіўна 
было б чакаць, што яе 
рэакцыя на масавыя пратэсты 
сфарміравалася пад уплывам 
страхаў канкрэтнай асобы 
(асоб) у рэжыме «тут і цяпер». 
Памыляецца і той, хто лічыць, 
што стаў сведкам нараджэння ў 
грамадстве і дзяржаве чагосьці 
прынцыпова новага.

Тых, хто пайшоў у адрыў, не 
дагнаць

У Пасланні—2013 слова 
«мадэрнізацыя» згадвалася 
49 разоў, у Пасланні—2020 
— толькі 2 разы! Прыватны 

выпадак або тэндэнцыя? А 
калі тэндэнцыя, то якая яе 
прырода?

Прыгадаю словы эканаміста 
Якава Міркіна: «Ні адна 
мадэрнізацыя ў Расіі не 
праходзіла без „кантракта“ 
з Захадам. Ад XVII стагоддзя 
да дыктатуры пралетарыяту. 
Сталінская мадэрнізацыя была 
запушчана не толькі рэпрэсіямі, 
але і масавымі пастаўкамі з 
ЗША і Германіі — заводаў, 
тэхналогій, абсталявання. Яе 
ключавая фігура — Альберт 
Кан, выбітны амерыканскі 
прамысловы архітэктар, 
які паставіў на паток больш 
за пяцьсот заводаў у СССР. 
Кантракт Кана з СССР склаў 2 
мільярды долараў (каля $30 
мільярдаў па цяперашніх 
цэнах)».

Да трэцяга падзелу Рэчы 
Паспалітай (1795 г.) тэрыторыя 
цяперашняй Беларусі 
была часткай заходняй 
цывілізацыі. На жаль, змена 
цывілізацыйнай ідэнтычнасці 
— не рэдкасць у гісторыі. 
Тое, што было, — сплыло, і за 
савецкі перыяд цывілізацыйны 
вектар у Беларусі канчаткова 
развярнуўся на 180.

Можна доўга спрачацца 
пра прычыны распаду СССР, 
але тое, што ён не даў рады 
пераходу ад індустрыяльнага 
да постіндустрыяльнага 
этапу развіцця, сумневаў не 
выклікае.

Гісторыя ведае 
мноства прыкладаў, калі 
індустрыялізацыя, з яе масавай 
вытворчасцю на гіганцкіх 
фабрыках, праводзілася пад 
кіраўніцтвам бюракратыі. Але 
постіндустрыяльная эканоміка 
без узмацнення асабістай 
аўтаноміі немагчымая. Тут 
колькі ні ўмацоўвай вертыкаль 
улады, колькі ні давай 
абавязковых да выканання ЦУ, 

тых, якія пайшлі ў адрыў, не 
дагнаць.

У 80-я гады я неаднаразова 
назіраў, як калегі ў СКТБ 
«Інтэграл» капіравалі заходнія 
мікрасхемы (распрацоўвалі 
аналагі). Паўтарыць іх подзвіг 
немагчыма. Мы адсталі 
назаўжды. Субмікронныя 
тэхналогіі не пра нас. Час 
запазычанняў скончыўся.

Сусветную статыстыку 
перапісвае В’етнам. Зразумела, 
з дапамогай найбуйнейшых 
IT-карпарацый. З В’етнамам 
яны супрацоўнічаюць, з 
Расіяй і Беларуссю — не. 
Але будаўнікоў Саюзнай 
дзяржавы гэта не засмучае. 
Нібы ліса з байкі Крылова, яны 
пераконваюць сябе ў тым, 
што ў такім супрацоўніцтве не 
маюць патрэбы.

….
У адказ на запыт простых 

грамадзян
Пошук ворагаў на працягу 

ўсёй гісторыі беларускай 
мадэлі разглядаецца ў якасці 
галоўнай дзяржаўнай працы. 
Абуджэнне грамадства ад 
палітычнай спячкі павысіла 
яе актуальнасць на парадак, 
а заадно да завоблачных 
вышынь вырас і статус 
тых, хто на пошуку ворагаў 
спецыялізуецца.

Эфектыўнасць у XXI 
стагоддзі дасягаецца за кошт 
падзелу працы, таму збіццём 
«пратэстуноў» справа не 
абмяжоўваецца. Да праблемы 
вырашана падысці комплексна, 
пра што і нагадаў адзіны 
палітык 18 сакавіка на «нарадзе 
аб выкананні даручэнняў па 
ўдасканаленні заканадаўчых 
актаў у сферы забеспячэння 
нацбяспекі і аховы грамадскага 
парадку».

Падставай для ўдасканалення 
заканадаўства паслужыў 
«запыт простых грамадзян 

на забеспячэнне грамадскай 
бяспекі, захаванне парадку 
і міру ў краіне». Куды ж 
без яго?! Не па ўласнай жа 
ініцыятыве занепакоіліся на 
вяршыні «вертыкалі» аховай 
канстытуцыйнага ладу?

Сур’ёзна занепакоіліся. У 
артыкуле 25-м Асноўнага закона 
чытаем: «Ніхто не павінен 
падвяргацца катаванням, 
жорсткаму, бесчалавечнаму 
або зневажальнаму для 
яго годнасці абыходжанню 
ці пакаранню, а таксама 
без яго згоды падвяргацца 
медыцынскім або іншым 
доследам».

У якасці каментара прыводжу 
фрагмент з агляду ПЦ «Вясна» за 
2020 год. «На дадзены момант 
ПЦ „Вясна“ задакументавана 
больш за 1000 сведчанняў 
ахвяр катаванняў. Іх аналіз 
дазваляе сцвярджаць, што 
катаванні насілі масавы, 
сістэмны характар і з’яўляліся 
арганізаванай, палітычна 
матываванай карнай акцыяй 
улад па застрашванні 
беларускага грамадства».

****
І ў заключэнне каментар 

да каментара: «Мабілізацыя 
асобасных рэсурсаў пры 
адначасовым узбагачэнні 
іх якасці — праблема 
любой краіны, вымушанай 
ажыццяўляць тэхналагічныя 
мадэрнізацыі ў адказ на знешнія 
выклікі» (Аляксандр Ахіезер, 
гісторык).

На жаль, тэхналагічная 
мадэрнізацыя для беларускай 
мадэлі больш не актуальная. 
Такім чынам, спасылкі на 
25-ы артыкул Канстытуцыі 
выглядаюць сёння 
анахранізмам. Мяркую, гэты 
факт не пройдзе міма чальцоў 
Канстытуцыйнай камісіі.

Сяргей Нікалюк
“Новы Час”

Як паведамляецца, указ 
прыняты ў мэтах прывядзення 
заканадаўства ў адпаведнасць 
з законам ад 30 чэрвеня 2020 
года N 36-3 «Аб змяненні 
законаў па пытаннях валютнага 
рэгулявання і валютнага 
кантролю», які ўступае ў сілу з 9 
ліпеня 2021 года.

З аднаго боку, указ, як 
і сам закон, адмяняе ўсе 
цяпер існуючыя валютныя 
абмежаванні. Але з іншага, 
указ № 154 дае Нацбанку 
паўнамоцтвы сумесна з 
Саўмінам уводзіць валютныя 
абмежаванні «ў выпадку 
пагрозы эканамічнай бяспецы, у 
тым ліку стабільнасці фінансавай 
сістэмы, калі сітуацыя не можа 
быць вырашана іншымі мерамі 
эканамічнай палітыкі». Прычым 
якіх-небудзь абмежаванняў 
на гэтыя самыя абмежаванні 
няма і Нацбанк можа нават 
усталяваць поўную забарону 
на правядзенне валютных і 
валютна-абменных аперацый. 
Адзінае, абмежаванні могуць 

быць устаноўлены тэрмінам да 
1 года.

Нацыянальнае антыкрызіснае 
ўпраўленне (НАУ) ужо 
пракаментавала ўказ Лукашэнкі, 
назваўшы яго падрыхтоўкай 
да канфіскацыі ў насельніцтва 
сродкаў.

«Пра цяперашнюю сітуацыю 
ў эканоміцы мы ўжо пісалі 
не раз — і папярэджвалі 
пра абмежаванні. Сёння 
нам усім важна зразумець: 
акрамя абмежаванняў, ні ў 
Нацбанка, ні ў рэжыму не 
засталося адэкватных метадаў 
рэгулявання эканомікі. А для 
ўтрымання ўлады рэжым пойдзе 
на любыя меры — ад забароны 
на продаж валюты да замарозкі 
і нават экспрапрыяцыі ўкладаў. 
Тут нам варта ўспомніць і 
выкрыццё дэпазітарных ячэек 
у „Белгазпрамбанку“ ў чэрвені 
2020 года, змесціва якіх да гэтага 
часу вярнулі далёка не ўсім», — 
заяўляюць у НАУ.

Л. Антонаў
Паводле ej.by

Лукашэнка падпісаў указ № 154, якім Нацбанку 
даецца права ўводзіць валютныя абмежаванні аж 
да поўнай забароны на ўсе валютныя аперацыі.

УВЯДУЦЬ ВАЛЮТНЫЯ 
АБМЕЖАВАННІ?

Былы сілавік Павел Кулажанка, 
які жыве ў Нью-Ёрку, распавёў 
Tut.by, што ў эфіры было некалькі 
фрагментаў з розных анлайн-
сустрэч.

— Гэта быў адкрыты 
дыскусійны клуб, які збіраўся 
са студзеня месяца. Склад 
удзельнікаў канферэнцый 
таксама змяняўся. Канферэнцыі 
рассылаліся вельмі многім 
людзям. На нашай дыскусійнай 
пляцоўцы абмяркоўвалася ўсё 
тое, што абмяркоўваецца на 
кухнях кожны вечар у любой 
беларускай сям’і: як паскорыць 
сыход Лукашэнкі, — растлумачыў 
Кулажанка.

Ён падкрэслівае, што дыскусіі 
тэарэтыкаў нічога супольнага 
з падрыхтоўкай і планаваннем 
забойстваў і пераваротаў не 
маюць.

— Хоць цяпер праўладныя 
СМІ спрабуюць хоць як-то 
«нацягнуць саву на глобус» і 
апраўдаць выкраданне ў Расіі 
двух грамадзян Беларусі і 
дастаўку іх у Мінск, куды яны ў 
бліжэйшы час не збіраліся, — 
дадаў «змоўшчык».

З нагоды падачы ўрыўкаў 
з анлайн-дыскусій у сюжэце 
дзяржтэлебачання Павел 
Кулажэнка выказаўся вельмі 
лаканічна: «Ні слова праўды».

— Там многія фразы выразаныя 
з кантэксту, каб прадставіць 
інфармацыю ў святле, выгадным 
уладам.

«Усё можна абмеркаваць. 
А вось атрымаць грошы і 
займацца планаваннем — 
зусім іншае»

Яшчэ адзін з «сямёркі», 
навуковец Аляксандр Перапечка, 

які таксама пражывае ў ЗША, 
у каментары Радыё Свабода 
адзначыў, што здзіўлены тым 
фактам, што размовы паміж 
ім і яго калегамі па Zoom сталі 
падставай для гучных заяў аб 
тэрарызме. Паводле яго слоў, 
такія рэгулярныя відэаперамовы 
вядуцца ўжо амаль паўгода. 
Ён таксама дадаў, што ўрыўкі 
некаторых з гэтых дыскусій 
публікуюцца на сайце geostrat-
egy.info.

Перапечка падкрэсліў, што 
падчас анлайн-дыскусій вяліся 
дыскусіі аб усіх магчымых і 
немагчымых варыянтах сцэнара 
пераадолення глыбокага 
палітычнага крызісу ў Беларусі. На 
пытанне, ці абмяркоўвалася тэма 
перавароту ў Беларусі падчас 
такіх анлайн-канферэнцый, 
Аляксандр Перапечка адказаў 
сцвярджальна.

— Дзяржаўны пераварот 
— галоўны спосаб пазбавіцца 
ад крывавай дыктатуры. 
Але паўтараю: усё можна 
абмеркаваць. А вось атрымаць 
грошы і займацца планаваннем 
— зусім іншае — падкрэслівае 
навуковец.

У сюжэце АНТ паказалі сем чалавек, якія нібыта 
планавалі замах на Аляксандра Лукашэнкі і 
членаў яго сям’і, а таксама пераварот. Некаторыя 
з іх пракаментавалі запісы анлайн-канферэнцый, 
прадэманстраваных у эфіры.. В сенсационных 
сообщениях про «вооруженный мятеж» и планы 
убийства Лукашенко много странного. О ряде 
противоречий и нестыковок пишет в своем 
Фейсбуке политолог Валерий Карбалевич.

АБМЕРКАВАННЕ Ў ІНТЭРНЭЦЕ 
ВЫДАЛІ ЗА ПАДРЫХТОЎКУ ЗАМАХУ
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ПРАБЛЕМА МУС

ЛІТВА І БЕЛАРУСЬ

«Справа змоўшчыкаў»
Нагадаем, 17 красавіка Аляксандр 

Лукашэнка заявіў, што палітолаг 
Аляксандр Фядута, кіраўнік партыі БНФ 
Рыгор Кастусёў і Юрый Зянковіч былі 
датычныя да планавання замаху на яго 
і яго сыноў. Ён таксама заявіў, што за 
падрыхтоўкай замаху стаялі спецслужбы і 
кіраўніцтва ЗША.

Кіраўнік КДБ Беларусі Іван Церцель у 
эфіры тэлеканала АНТ паведаміў, што 
Фядута, Зянковіч і Кастусёў знаходзіліся 
ў злачыннай групе, удзельнікі якой 
распрацавалі і пачалі рэалізоўваць 
план «па фізічнай ліквідацыі Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь і членаў яго сям’і, 
арганізацыі ўзброенага бунту з мэтай 
захопу ўлады гвалтоўным шляхам». У 
эфіры паказалі фрагменты размовы 
Аляксандра Фядуты і іншых «змоўшчыкаў» 
— Дзмітрыя Шчыгельскага, Ігара Макара, 
Рыгора Кастусёва, Аляксандра Перапечкі 
і Паўла Кулажанкі ў анлайн-канферэнцыі. 
У эфіры таксама заявілі, што «пераварот 
змоўшчыкі намецілі на лета гэтага года, 
чэрвень ці ліпень».

ФСБ Расіі пацвердзіла інфармацыю КДБ 
Беларусі і заявіла, што ўдзельнічала ў 
аперацыі затрымання Фядуты і Зяньковіча 
ў Маскве. Паводле інфармацыі ФСБ, яны 
прыбылі ў горад пасля кансультацый 
у ЗША і Польшчы, каб сустрэцца з 
«апазіцыйна настроенымі генераламі 
Узброеных Сіл Беларусі». Пры гэтым, як 
сцвярджае ФСБ, гвалтоўная змена ўлады ў 
Беларусі планавалася на 9 мая.

Юрась Зянковіч — 43 гады. Быў 
актывістам Партыі БНФ, абіраўся ў 
Ждановіцкі сельскі савет на мясцовых 
выбарах. Дабіўся, каб у пасёлку была вуліца 
Васіля Быкава. У 2007 годзе эміграваў 
у ЗША, атрымаў там грамадзянства. 
Спачатку жыў у Дэнверы (штат Каларада), 
працаваў разносчыкам піцы. Пасля 
перабраўся ў Нью-Ёрк, стаў адвакатам, 
займаўся справамі міграцыі. Хацеў 
вылучацца ад Партыі БНФ кандыдатам 
у прэзідэнты ў 2020 годзе, але прайграў 
Аляксею Янукевічу.

Аляксандр Фядута — 56 гадоў. 
Паліттэхнолаг, літаратуразнавец-пушкініст. 
Быў сакратаром камсамола. У 1994 
увайшоў у каманду Аляксандра Лукашэнкі, 
пасля перамогі на выбарах стаў кіраўніком 

упраўлення грамадска-палітычнай 
інфармацыі Адміністрацыі прэзідэнта. 
Менавіта ён узяў на сябе адказнасць за 
з’яўленне ў газетах «белых плямаў». У 1995 
сышоў з пасады, супрацоўнічаў з многімі 
незалежнымі выданнямі. Аўтар кнігі 
«Лукашэнка. Палітычная біяграфія». У 2010 
годзе стаў адным з кіраўнікоў кампаніі 
«Гавары праўду». У канцы таго ж года 
трапіў у «амерыканку», адсядзеў чатыры 
месяцы.

Аляксандр Перапечка — жыве ў 
Сіэтле (ЗША). Скончыў аспірантуру 
БДУ і дактарантуру Вашынгтонскага 
ўніверсітэта. Доктар філасофіі па 
спецыяльнасці «Эканамічная, сацыяльная 
і палітычная геаграфія». Удзельнік 
міжнародных навукова-аналітычных 
праграм у Беларусі, Расіі, ЗША і Францыі. 
Эксперт па статыстычных мадэлях 
і Усходняй Еўропе. Кансультант па 
геапалітыцы, геастратэгіі і элітам.

Павел Кулажанка — 36 гадоў. Жыве 
ў Нью-Ёрку (ЗША). Служыў ва ўнутраных 
войсках у Полацку і Мінску і АМАПе. 
Сышоў са службы ў 2011 годзе. Скончыў 
юрыдычны факультэт БДУ. У ЗША з’ехаў 
жыць па грын-карце, працуе трэнерам. 
Летам 2020 падтрымаў пратэсты ў Беларусі.

Дзмітрый Шчыгельскі — псіхіятр, які 
ў 2001 годзе завочна паставіў Лукашэнку 
дыягназ. Пасля гэтага пакінуў Беларусь, 
цяпер жыве ў ЗША, займаецца там 
грамадскай дзейнасцю. Ездзіў на вайну ва 
Украіну дабраахвотнікам.

Ігар Макар — 43 гады. Родам з Гродна. 
Былы намеснік камандзіра баявой групы 
антытэрарыстычнага падраздзялення 
МУС Беларусі «Алмаз». Скончыў Акадэмію 
фізічнага выхавання і спорту. Пакінуў 
службу і ўзначаліў ахову былога экс-
кандыдата ў прэзідэнты Аляксандра 
Казуліна, з 2006 года — у эміграцыі. Цяпер 
блізкі да Вольгі Карач.

Рыгор Кастусёў — 64 гады. У савецкія 
часы — дырэктар саўгасах у Магілёўскай 
вобласці, з таго часу асабіста ведае 
Аляксандра Лукашэнкі. У незалежнай 
Беларусі стаў сябрам Партыі БНФ. 
Узначальваў ЖКГ у Шклове. У 2010 годзе 
быў кандыдатам у прэзідэнты ад Партыі 
БНФ, адну ноч пасля выбараў правёў у 
«амерыканцы». На гэты момант старшыня 
Партыі БНФ.

NN.by

ЗАМАХ

В последнее время в травлю втягиваются 
граждане, которые не имеют отношения к 
службе в органах и часто даже не знакомы 
с жертвой.

Таким образом, на передний план 
выходит внешний или социальный 
буллинг — травля представителей 
социальной группы (в данном случае по 
профессиональному признаку) людьми, 
которые к этой группе не принадлежат…

На втором месте — угрозы 
применения физического насилия. 

Психологическое дистанцирование 
тоже является признаком буллинга, 
когда граждане в общественных местах 
ведут себя подчеркнуто неприязненно 
к сотрудникам милиции. Пример 
— отказ обслужить милиционера в 
парикмахерской, на СТО.

Виталий Стуканов выделяет два 
условия возникновения буллинга 
в отношении милиционеров в 
2020 году. Первое — карательный 
образ ведомства и его сотрудников, 
сформированный в общественном и 
профессиональном правосознании. 
В последние десятилетия, отмечает 
автор, наблюдается существенное 

снижение уровня доверия к милиции. 
Сформировался образ сотрудника не 
как защитника граждан, а как карающего 
представителя власти. Автор ссылается 
на свое предыдущее исследование, за 
2019 год, согласно которому более 80% 
опрошенных сотрудников милиции из 
всех регионов идентифицируют свою 
деятельность с наказанием, карой. Это 
приводит к агрессивно-обвинительному 
уклону в работе с гражданами, в том 
числе не нарушающими закон.

Второе условие возникновения 
буллинга — снижение авторитета власти 
и рост социального недовольства. 

— В условиях роста социального 
недовольства 9–12 августа произошли 
столкновения протестующих с 
сотрудниками ОВД, которые применили 
слезоточивый газ, светошумовые 
гранаты, водометы и резиновые пули.  Пик 
социального недовольства действиями 
ОВД с выражением решимости 
бороться и нести жертвы вызвало 
лавинообразное распространение 
информации о беспричинном избиении, 
насилии и пытках протестующих после 
их задержания в РУВД Минска, ЦИП на 

Окрестина. В большинстве случаев ОВД 
и другие органы правопорядка не смогли 
аргументированно опровергнуть активно 
тиражируемую негативную информацию 
о немотивированном насилии со 
стороны милиции, а также обосновать 
необходимость применения жестоких 
мер к протестующим. Неубедительно 
звучали заявления о том, что «разберемся 
потом, когда все закончится», также 
осталось без информационного и 
общественного внимания решение власти 
создать комиссию по расследованию 
фактов неправомерного обращения с 
задержанными. Как следствие, события 
9–12 августа 2020-го обусловили крайнее 
нагнетание социальной напряженности 
и углубление протестных настроений 
в обществе, что обусловило рождение 
массового буллинга сотрудников органов 
внутренних дел.

Задержали пять студентов — сотни 
заявили о готовности бороться

Стуканов обращает внимание, что 
после 12 августа протесты носили 
преимущественно мирный характер.

— В общественном сознании 
сформировался устойчивый стереотип 
о ненасильственном протесте: «мирных 
людях, которые убирают мусор после 
демонстрации», «витрины не бьют», 
«снимают обувь перед тем, как встать 
на скамейку», «дарят цветы силовикам». 
«Лицом» массовых акций социального 

недовольства выступили девушки и 
женщины, которые позиционировались 
как символ мира и новой жизни. На 
этом фоне силовые методы борьбы 
сотрудников ОВД и других органов 
правопорядка с протестующими 
(применения спецсредств, задержания в 
общественных местах, разбитые витрины, 
вытоптанные клумбы цветов и прочее) 
воспринимались крайне отрицательно, 
как неоправданные, необоснованные, 
неадекватные обстановке….

Преподаватель Академии МВД 
приводит примеры. Студенты иняза пели 
песни в фойе, пять человек задержали, 
итог — «открытые выступления с 
решимостью бороться и нести жертвы 
сотен других студентов, их родителей, а 
также преподавателей университета». 6 
сентября тогдашний начальник ГУБОПиК 
разбил стекло двери кафе O’Petit — это 
«спровоцировало акцию сочувствия 
пострадавшему бизнесу, выразившемся в 
очередях в данное кафе».

Кроме того, формированию 
отрицательных стереотипов о 
милиции способствовала анонимность 
деятельности сотрудников, отмечает 
автор исследования. Речь идет о работе 
в гражданской одежде, закрытых лицах, 
передвижении на автомобилях без 
регистрационных знаков…

(сокращено)
tut.by

— Літва — Беларусь 2021. Занавес. 
Для тых, хто ўмее думаць, і для іх 
супрацьлегласцей — напісаў Яраслаў 
Раманчук на сваёй старонцы ў Фэйсбуку. 
— Адзін маленькі, але вельмі гучны 
факт. Дзве суседкі — Беларусь і Літва. 
Былі калісьці ў СССР. Выйшлі з яго па-
рознаму. Пайшлі ў розных кірунках. Ад 
слова «зусім».

Літва ўзяла курс на цывілізаваны 
свет: дэмакратыю, свабоду, капіталізм і 
сяброўства ў Еўрапейскім Саюзе.

Беларусь рукамі Кебіча/Лукашэнкі 
вырашыла аднавіць «былыя гаспадарчыя 
сувязі» і асноўныя інстытуты Савецкага 
Саюза: аўтарытарызм, параліч/імітацыя 
дэмакратыі, ашуканства бюракратыі, 
усёдазволенасць VIP-распарадчыкаў 
чужога, «савок/дзяржплан» і сяброўства 
ў пераважна імітацыйных інтэграцыйных 
праектах з Расіяй (СНД, ЕАЭС, СД).

Беларусь да сярэдзіны 1990-ых была 
значна большай і багацейшай, мела 
выдатныя стартавыя ўмовы для рыўка 
наперад.

Нагадаем тыя стартавыя ўмовы. У 
1995-м Літва: ВУП на душу насельніцтва 
— $1667, або ~ $6 млрд. для ўсёй краіны. 
Беларусь па выніках 1995 года: ВУП 
на душу насельніцтва — $1009, або ~ 
$10,3 млрд. для ўсёй краіны. Пры гэтым 
у Беларусі тады было на 6,6 мільёнаў 
чалавек больш, чым у Літве.

І вось прыйшоў 2021 год. 30 гадоў — 
дастаткова часу, каб ацаніць перавагі 
двух дыяметральна процілеглых 
стратэгій развіцця.

Менавіта ў 2021-м годзе ўпершыню 
ў гісторыі на нашых вачах адбываецца 
ўнікальная гістарычная падзея. Літва, 
краіна з насельніцтвам у ~ 2,7 млн. 

чалавек вырабляе больш валавога 
ўнутранага прадукту (ВУП), чым 
9,4-мільённая Беларусь (розніца ў 
насельніцтве — тыя ж 6,6 млн.). Паводле 
ацэнкі МВФ, ВУП Літвы ў 2021 годзе будзе 
$62 198 млн., а Беларусі — $60 725 млн.

ВУП на душу насельніцтва ў Літвы 
будзе $ 22 245 (39-е месца ў свеце), а ў 
Беларусі — $6487 (87-е месца ў свеце).

І гэта яшчэ не ўсё ў сэнсе параўнання 
двух суседзяў. У 2020-м экспарт тавараў 
Літвы склаў $34 млрд., а Беларусь 
экспартавала тавараў на $28,3 млрд. 
Экспарт тавараў на душу насельніцтва ў 
Літве перавышае беларускі ў 4,1 раза.

У Літве няма нафты, газу, золата, 
вугалю, металаў, алмазаў і вялізнага/
ёмістага ўнутранага рынку. У яе ёсць 
палітычная, грамадзянская і эканамічная 
свабода. Яна зняла бар’еры для доступу 
на рынак ЕС. А гэта пад $20 трыльёнаў у 
год. Вось вынік. Краіна, якая па плошчы 
ў 3,2 разы менш, чым Беларусь, якая мае 
насельніцтва ў 3,5 разы менш, у 2021 
годзе мае больш вялікую эканоміку, 
чым Беларусь. Літва актыўна прыцягвае 
грошы, чалавечы, прадпрымальніцкі і IT-
капітал з Беларусі. Вось такая кароткая 
гісторыя двух суседзяў.

Занавес. Для тых, хто ўмее думаць, для 
тых, хто жадае шчасця сваім дзецям/
унукам, хто імкнецца да росквіту сваёй 
краіны, на заслоне напісана адно. А вось 
для VIP-распарадчыкаў і спажыўцоў 
чужога лічбы па выніках 30-гадовага 
развіцця — гэта сігнал, каб гэтую заслону 
зрабіць жалезнай. Як было ў Савецкім 
Саюзе. Засталося толькі зразумець і 
ўбачыць, каго больш у Беларусі: першых 
або другіх.

novychas.by 

Літва па плошчы ў 3,2 разы меншая за Беларусь, насельніцтва 
ў 3,5 разы менш, а эканоміка большая. Вядомы беларускі 
эканамічны эксперт Яраслаў Раманчук ацаніў 30-гадовы 
суверэнны шлях Беларусі і Літвы. Параўнанне выйшла не на 
нашу карысць.

ПЛОШЧЫ, НАСЕЛЬНІЦТВА 
МЕНШ У РАЗЫ, А 

ЭКАНОМІКА БОЛЬШАЯ

Профессор Виталий Стуканов, сотрудник Академии МВД, 
изучил проблему травли сотрудников органов внутренних 
дел. Условиями возникновения проблемы, по мнению ученого, 
стал карательный образ ведомства и его сотрудников, а также 
снижение авторитета власти и рост социального недовольства.

МИЛИЦИОНЕР ДОЛЖЕН БЫТЬ ЗАЩИТНИКОМ…


